
Razne vesti. 
Prof. dr. Čedomiru Markovicu v spomin. Dne 2. sep tembra t. I. j e 

po dvodnevni bolezni v svo jem 62. letu umrl profesor subotiške p ravne 
fakultete dr. Cedomir M a r k o v i č. Rojen v va l j evskem okrugu, j e 
dovršil gimnazi jo v Šabcu; po maturi in vo j a škem roku j e dve leti 
živel doma v vasi , hoteč postati kmet. Premislil si j e , odšel na Duna j 
in v Gradec ; tu j e bil 1. 1904 promoviran za doktor ja prava . Po par 
letih sodniške službe, v kater i se j e že pokazal njegov kritični duh, 
j e postal odvetnik. Udeležil se j e vojn od 1. 1912 da l je , šel skozi Alba
nijo, v Bizerto, naza j v domovino. L . 1918 j e postal zopet sodnik, I. 1920 



izredni, i. 1922 redni profesor v Subotici. Predava l j e obče državl jansko 
pravo, po potrebi pa tudi druge predmete, zlasti civilni proces. Svo j im 
d i jakom ni bil samo uspešen predava te l j , nego tudi p rav i p r i j a t e l j . 

V svojih mlajš ih letih se j e bavil s knj iževnost jo in tudi s polit iko. 
Pozne je se j e , kar j e meni znano, popolnoma posvetil pravu. Ni ostal 
pri svoj i ožji stroki, n jegova na jbo l j ša dela posega jo v s a m e temel je 
p rava , zlasti treba imenovati njegov „Uvod v p ravo uopšte". Mnogo j e 
sodeloval tudi v domačih in tujih strokovnih listih. Povsod ga poleg 
s t rokovnega znanja odl ikujeta t rezna razsodnost in nepremagl j ivo 
s t reml jenje za resnico. Če j e bil prepričan, da gre za njo, j e bil ob vsi 
svoji , skoro bi rekel pret irani skromnosti odločen in nepopust l j iv . 
T a k o t reba razumeti tudi n jegovo krit iko predhodnega načr ta za novi 
d ržav l jansk i zakonik. Mnogi mu glede tega n jegovega pos lednjega več
j e g a dela v mars ičem ne bodo dali prav, vsi mu pa bodo moral i pri
znati vel iko znanje in mar l j ivos t in neugnano težnjo za onim, kar j e 
spoznal za na jbo l j še ; tudi j e bil s tem delom eden prvih, ki se j e lotil 
kri t ične p re so je našega predhodnega načrta. 

N a j v e č j e zas luge pa ima pok. M a r k o v i c za naš novi trgovinski 
zakon. L . 1928. ali 1929. j e bil postavl jen za člana komisi je , ki j e ta
krat začela svoje se je . T a k r a t sem ga spoznal Oisebno. Vedel sem, da 
ni čisto „od stroke", sicer sem takrat o n jem veflel p rav malo. Bil sem 
nezauplj iv in zdelo se mi j e , da j e tudi on. Motilo me j e sk ra ja , da se 
j e z nj im počas i delalo. D a l j pa ko smo delali s k u p a j , bo l j sem spo
znaval, da ni samo izvrsten pravnik in temelji t mislec, nego tudi po
sebno usposobl jen za sodelovanje v zakonodaj i . Miren, preudaren, raz
lagam pristopen, j e hotel v sakemu vprašan ju do dna; razmišl ja l j e o 
učinkih v s a k e besede, iskal na jp r imerne j šega izraza. Prostovoljno j e 
prevzemal nalogo, da sam premisl i in na jde na jbo l j ustrezajočo dik
ci jo. Ubi ja l se j e dan in noč. Z eno besedo, razumel j e svojo nalogo, 
kakor treba in kakor ne vsakdo . Pri tem j e skrbno pazil na jez ik in 
gledal, da se v saka beseda postavi t ja, kamor na jbol j spada. T a k o smo 
skozi več let delali skupa j mesece in mesece, nazadnje tudi za našo 
priredi tev ženevskih zakonov o menici in o čeku, in vedno bol j sem 
ga cenil in uvideval , koliko j e p rav za prav njegova previdnost, ki 
sem j o v začetku imel za počasnost, koristna za solidnost dela. Sredi 
septembra bi se bili morali sestati , da pre reše tamo načrt uvodnega za
kona za trgovinski zakon. S e d a j so se j e odgodene, težko bo Markovicu 
najti v rednega naslednika. Težko tudi za tretji del t rgovinskega za
kona, za ka te rega j e on izdelal referentski načrt. 

Ob vsem tem skupnem delu pa sem spoznal tudi č loveka in moža. 
Majhno, drobno, neznatno telo j e odevalo vel iko dušo in kremenit zna
ča j . Ka r j e rekel, j e tudi mislil, in kar j e mislil, tega sicer ni zaupal 
vsakomur — bil j e j a k o molčeč mož —, komur pa j e , temu j e povedal 
odkrito, brez pridržkov in skr ivanja . K l jub zunanji resnosti, skoro bi 
dejal osornosti j e bil dobrohoten, lalag, celo mehak človek, in ko smo 
se spri jatel j i l i , smo naporno delo včasih prekinil i s čašico „ tu r ške" 
ali č a j a in z veselo anekdoto, ki se j i j e znal tudi s ladko nasmeja t i — 
33 ne za dolgo: prevesten j e bil, da bi si bil privoščil več kot neob-
lodno potreben odmor. Velik rodoljub, j e uvideval težave v naši mladi 
državi in zlasti v naši zakonodaj i . Krit ikoval j e napake, tudi ostro, pa 
ne razdiralno, vedno z na jbol j š im namenom. Te nepoštenost in neres
nico j e črtil, zanju ni poznal opraviči la . O sebi, o svojem delu, skoro 
ni govoril. Dolgo j e t ra ja lo preden j e k a j povedal o svojih otrocih, 
sinovih častniku in univ. docentu in hčeri doktorici medicine, ki so v 
n jem imeli na j sk rbne j šega očeta, in na katere j e bil lahko po pra
vici ponosen, dasi se j e ta ponos komaj opazil. 



N a š a L jub l j ana , k jer smo dvakra t delal i po par tednov, mu j e 
u g a j a l a : po dolgih se jah s e j e na j ra j š i umaknil v Tivoli , pod Rožnik; 
ka r užival j e hlad, prirodo, gozd. T e g a j e , na kmetih rojen, pač pre
malo za svo j e zd rav je imel v Beogradu in Subotici. 

Meni bo pos le j neka j manjka lo v Beogradu . M. Š k e r l j . 
K r o n i k a D r u š t v a »Pravnika". D i skus i j sk i sestanki o predhodnem 

načr tu občega d ržav l j anskega zakonika so s e vršil i dne 18. in 25. no
vembra t. 1. D n e 6. novembra j e p redava l upok. načelnik dr. S k a -
b e r n e F ran : Črtice iz kongresa Mednarodne zveze odvetnikov v Pa
rizu. — Druš tvu so pristopil i naslednji novi člani: N o v a k Avgust , t a j 
nik Vza jemne zavarovalnice, G o č m a n a c Bor ivoje , urad. pr ipravnik , 
dr. K u l a š J u r a j , odvetnik, K a u š e k Micika, dr. P o g a č n i k Teodor, 
dr. Š o r 11 Ivo, j avn i beležnik. 

Osebne vesti. Za sodniške p r i s t ave so pos tavl jen i : T o m i n e c 
Oska r (Marnberg), H r i b a r Stanis lav (Škofja Loka) , C v i r n Otmar 
(Murska Sobota) , C o l a r i č F ranc (Laško) , K u n i č Jože (Radeče), 
M o d i c Kazimir (Cel je) . Za starešino s re skega sodišča v T i j e snem j e 
)Ostavljen Š t r u k e l j Vinko, premeščen j e sodnik M i š k o t Andre j v 
l ibnico. — Pri upravnem sodišču v Ce l ju j e pos tav l jen za sodnika 

M a s i č Stanko. — Pri banski upravi v L jub l j an i so pos tavl jeni : za 
načelnika dr. R a t e j Fran , za banskega inšpektor ja T r s t e n j a k Dra -
gotin, za banskega svetnika K e t t e Oton in N o v a k Stanko, za po-
l i t ično-upravnega sekre ta r j a M a h n i č Rafae l ; za s r e ske načelnike so 
pos tavl jen i B a v d e k Ivan (Konjice), M a l e š i č Mat i ja (Logatec) in 
V i d m a r Vinko (Novo mesto). Pri finančni direkci j i v Lj i ib l jan i so 
pos tav l jen i : za v i š j ega finančnega svetnika J u r k o Viktor, za finanč
nega svetnika G u n d e Anton, za f inančnega sekre ta r ja K o r e n i n i 
Aleksander . — Odvetniško pisarno so odprl i : dr. P r e t n a r S to jan v 
Mariboru, dr. K a l a n Zdravko v Cel ju , C v e t k o F r a n j o v Mariboru. 
Iz imenika advokatov j e bil izbrisan na lastno prošnjo dr. J a n e ž i č 
K o n r a d . — Umrl i s o : sreski načelnik v pok. dr. I p a v i c Marko, 
f i š j i poštni svetnik dr L a m u t Ivan in v iš j i drž. pravdnik , dvorni 
svetnik v pok. J e g l i č Andraž . 

Kongres pravnikov kra l j ev ine J u g o s l a v i j e . Letos spomladi j e po-
krenilo predsedniš tvo Sta lnega odbora vprašan je , ali na j bi se obdrža la 
v j esen i 1937 kongresna skupščina v Novem Sadu. L j u b l j a n s k i člani 
S ta lnega odbora so izrazili bojazen, da j e rok za pr ipravo kongresa 
p rekra tek in so skupščino za letos odsvetovali . To so sporočili tudi v 
Beograd . Sicer pa so izjavili , da bodo seveda sodeloval i kot dosle j in 
so p red laga l i pismeno tudi razna temata, ki so bila na seji S ta lnega 
odbora spre je ta . Osebno pa se s e j e niso udeležili . Poskrbel i so da l j e za 
referente, ki so prevzeto delo v določenem roku do 10. avgus ta 1937 
izvrši l i in referate oddali . 

Nepr ičakovano so preje l i nato l jub l janski člani S ta lnega odbora 
okrožnico brez datuma z vsebino, da g lavnemu sekre tar ju kongresa g. 
dr. I l j i Pržiču v Beogradu vzlic pr izadevanju ni uspelo, izposlovati 
75% popust na železnicah. Tajniš tvo j e v te j okrožnici prosi lo člane za 
soglasnost , da se kongres odloži na kasne j šo dobo. Na to okrožnico so 
l jub l jansk i člani t ako j drugi dan odgovorili z dopisom te-le vsebine : 

„Po medsebojnem razgovoru o Vašem dopisu brez datuma, ki smo 
ga danes 22. sep tembra prejel i , so podpisani — g. predsednik občine 
dr. J u r o Adlešič j e trenutno v Prag i — sklenili sledeči odgovor: 

Ni nam jasno, kako bi mogel biti samo to vzrok odgoditvi kon
gresa , da gospod generalni tajnik ni dosegel več j ega popusta na želez-



niči. Zato na j se letošnji kongres odloži na nedoločen čas, le ako govore 
za to tehtnejši razlogi. 

Vsekakor na j bi se dot iskane spomenice, čeprav brez nas lovnega 
lista odposlale t ako j vsem članom odbora in referentom. 

Glede že ^-plačanih kongresnih pr ispevkov se p repušča društvu 
„Pravnik" , da ukrene potrebno. 

Prosimo pa t ako j šn jega telegrafičnega odgovora." 
L j u b l j a n s k i člani odbora so pr ičakoval i odgovora, ki p a ni hotel 

jriti. Proti p r i čakovan ju pa so prinesli beogra j sk i listi notico, da j e 
congres, ki bi se imel vršiti v Novem Sadu od 3. do 5. oktobra, odlo
žen na prve dni meseca novembra 1937. Ko le ni bilo vzlic urgenci od
govora, j e objavi lo društvo znano ob javo v dnevnem časopis ju . 

Šele konec oktobra so pre je l i člani S ta lnega odbora okrožnico, v 
kater i se j i m sporoča, da se kongres pravnikov odloži na leto 1938. 
O tem, ali se bo vršil kongres meseca m a j a ali septembra, pa se bo 
šele sklepalo . 

Glede na opisani de jansk i stan so slovenski člani S ta lnega odbora 
odklonili v sako odgovornost v pogledu p ravočasnega obveščanja članov 
društva „P ravn ika" o poteku kongresnih pr iprav. To j e podpisani odbor 
vzel na znanje, p rav tako pa tudi i z javo omenjenih članov S ta lnega 
odbora, da hočejo zastran postopanja , ki j e razvidno iz gorn jega opisa 
in ki ga j e zakrivi lo tajništvo kongresa , protestirati pri predsedniš tvu, 
ker krš i takšno pos topanje enakopravnost vseh članov Sta lnega od
bora in ograža zbog tega obstoj tako važne insti tucije kakor j e Kon
gres k ra l j ev ine Jugos lav i j e . Odbor Druš tva „Pravn ika" . 

Redna g lavna skupšč ina Advoka t ske zbornice v L j u b l j a n i se j e 
vrš i la dne 21. oktobra 1937; vsega skupa j se j e zbralo samo 37 zbor
ničnih članov, osobito odziv z dežele j e bil minimalen. 

Ko j e soglasno sprejel poročila o pos lovanju odbora, d iscipl inskega 
sveta in poročila o zborničnih računih j e postal občni zi>or bol j živa
hen pri obravnavanju slučajnosti . 

Zbornični član dr. Miler j e poslal dopis s predlogom, na j se inter
veni ra na merodajnih mestih zaradi čr tanja 12% odbi tka po členu 28 
prav i ln ika o višini nagrad za advoka t ske posle in zaradi novel izaci je 
č lena 25 pravi lnika, da poštnine ne spada jo v povprečnino in da se 
posebe j pr iznajo kot izdatki v gotovini. Isti j e nada l j e gra ja l , da po
s topajo sodišča preveč liberalno, ker dovol ju je jo s t rankam siromašno 
prav ico p reveč širokogriidno, tako da so advokat i preobremenjeni z 
zastopstvi v poslih, ki povzročajo tudi sodiščem mnogo dela. 

Predsednik j e pojasni l , da Savez advokatskih komor budno pazi 
na ugodni trenutek, ko bo mogoče pravi lnik o višini nagrad za advo
ka t ske posle v členu 25 (poštnine) in v členu 28 (12% odbitek) popravit i . 

Prvo leto potem, ko j e bi la izdana advoka t ska tarifa, j e Savez 
advokatskih komor po poročilu referenta dr. Urbanca na glavni skup
ščini v Sa ra j evu sklenil, naj se počaka na p rakso sodišč, ker ne bi bilo 
pr iporočl j ivo, če bi prišl i t akoj po uvel javi tvi pravi ln ika z zahtevo na 
popravo. Na letošnji glavni skupščini Saveza advokatskih komor j e bilo 
v p r a š a n j e novelizaci je pravi ln ika o advokatskih nagradah zopet na 
dnevnem redu, do razprav l j an ja p a žalibog ni prišlo vsied znanega 
incidenta. Člani naj bodo uverjeni, da se bo pri iprvi ugodni pri l iki 
skuša la , tarifa popravi t i v smereh upravičenih pritožb. Odbor advo
ka t ske zbornice v L jub l jan i se j e glede na v se u temel jene pr i tožbe 
obrnil na Savez advokatskih komor in na vse zbornice, da podvzamejo 
č imprej iniciativo pr i ministru p r avde zaradi poprave pravi ln ika o vi
šini nagrad za advoka t ske posle . Dr . U. 


